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اخبار، مقالات، نقد ها و سوژه های پیشنهادی خود را برای ما ارسال کنید

 توافق هسته ای درها را روی غرب بازخواهد کرد
علی اکبر ولایتی، وزیر اسبق امور خارجه ایران و مشاور رهبری در امور بین الملل، 
دیروز میهمانی فرانسوی داشت. رییس مرکز تحقیقات استراتژیک در دیدار ژان 
پیر شونمان، وزیر و سناتور سابق فرانسوی، گفت: »توافق هسته ای بین ایران و 
کشورهای گروه 1+5 باب جدیدی را برای رابطه با کشورهای غربی و 
به خصوص فرانسه باز خواهد کرد.« این گفته ولایتی ازآن رو 
اهمیت دارد که برخی مطبوعات و محافل تندرو اصولگرا 
در پی توافق هسته ای اخیر درباره رفت وآمدهای مقامات 
غربی )و به ویژه اروپایی( به تهران هشدار داده اند. دیپلمات 
فرانسوی هم در این دیدار از سفر روحانی به پاریس در ماه 

نوامبر خبر داده است.

180 تا 200 نماینده اصلاح طلب در مجلس دهم
»با سابقه انتخابی که مردم در سال 92 داشتند، فکر می کنم که چیزی حدود 180 تا 200 نفر از نمایندگان 
طرفدار عقلانیت و با تفکّر اصلاح طلبی وارد مجلس می شوند و بقیه کرسی های نمایندگی نیز متعلق به 
سایر گروه ها خواهد بود.« این پیش بینی محسن مهرعلیزاده، رییس سازمان تربیت بدنی و استاندار خراسان 
در دولت اصلاحات، از ترکیب مجلس دهم است. وی در جریان بازدید از خبرگزاری ایسنا با تأکید بر 
وحدت اصلاح طلبان در انتخابات آینده توضیحاتی هم درباره رایزنی با شورای نگهبان داد. وی در 
خصوص تلاش خود و برخی از شخصیت های اصلاح طلب دیگر برای گفت وگو و رایزنی 
با شورای نگهبان اعلام کرد: »در این راستا صحبت هایی را انجام داده ایم و خوشبختانه 
با پیشرفت های خوبی مواجه بوده ایم. شورای نگهبان هم می داند که اگر بتواند 
به نحوی عمل کند که نقش تاریخی خود را در مشارکت حداکثری مردم در 

انتخابات ایفا نماید، »برد« دیگری برای نظام به ارمغان خواهد آورد.«

نظر روحانی درباره برجام و شعار »مرگ بر آمریکا«...

شبکه تلویزیونی آمریکایی CBS دیروز )شنبه( خلاصه ای از مصاحبه خود با حسن روحانی، رئیس جمهوری ایران، را با 
محوریت تصویب برجام در کنگره آمریکا منتشر کرد. »استیون کرافت«، خبرنگار برنامه 60 دقیقه،  این شبکه تلویزیونی، در این 
گفت وگو به روحانی گفت: »برای بسیاری از مردم آمریکا قبول توافق با کشوری که هنوز شعار مرگ بر آمریکا و مرگ بر اسراییل 
سر می دهد، دشوار است«. روحانی پاسخ داد: »این شعارها علیه مردم آمریکا نیست. مردم ما به مردم آمریکا 
احترام می گذارند و در پی جنگ با هیچ کشوری نیستند اما درعین حال سیاست های ایالات متحده علیه 
منافع ملی مردم ایران بوده و قابل درک است که مردم به این مسئله حساسیت نشان خواهند داد. وقتی مردم 
علیه شاه قیام کردند، آمریکا تا آخرین لحظات همچنان از شاه حمایت می کرد و طی جنگ هشت ساله با 
عراق، آمریکایی ها از صدام حمایت کردند. مردم این حقایق را فراموش نخواهند کرد. ما نمی توانیم گذشته 
را فراموش کنیم و درعین حال نگاه ما باید به آینده باشد.« روحانی همچنین از این ایده که صنعت توریسم 

می تواند یکی از راه های توسعه روابط دو کشور باشد، استقبال کرده است.

خبرسازان

عملکرد صداوسیما در قبال جلسات کمیسیون برجام 
چنان شائبه برانگیز بود که در آخرین روز برگزاری 
محمدحسن  اعتراض  کمیسیون،  این  جلسات 
ابوترابی فرد، نایب رییس مجلس، را هم برانگیخت.  
صداوسیما که مذاکرات کمیسیون ویژه برجام با 
حضور اعضای تیم مذاکره کننده هسته ای سابق و 
فعلی را پوشش داده بود، در یک اقدام سؤال برانگیز که 
واکنش ابوترابی فرد را در پی داشت،  نشست سه شنبه 
گذشته این کمیسیون با مسئولان اقتصادی دولت )از 
جمله محمد نهاوندیان، رئیس دفتر رئیس جمهور( که 
در مذاکرات نیز نقش مذاکره کننده اقتصادی را عهده دار 
بودند را پوشش نداده در واقع صداوسیما جلساتی که 
جنبه سیاسی داشته، پوشش داده؛ اما جلسه ای که 
دستاوردهای اقتصادی توافق و اهمیت ویژه لغو 
تحریم ها را نشان می داد، سانسور کرد. دراین باره، چند 

تن از نمایندگان مجلس نظرات خود را ارائه داده اند.

شائبه سیاسی کاری صداوسیما را 
درست نمی دانیم

علیرضا زاکانی، رئیس کمیسیون ویژه برجام: ما از 
انعکاس جلسات کمیسیون برجام در رسانه ملی که 
سبب روشن نمودن بخشی از ابعاد برجام و قطعنامه 
شد، تشکر می کنیم و شائبه سیاسی کاری صداوسیما را 
درست نمی دانیم، زیرا عدم پوشش نشست عصرسه 
شنبه کمیسیون برجام با حضور وزرای اطلاعات و 
دفاع از سوی کمیسیون و وزرای مربوطه درخواست 
شد، حال در آن روز من احساس کردم که بر اساس 
درخواست کمیسیون، یک اشتباه رخ داده و رسانه ملی 
درخواست کمیسیون برای عدم پوشش نوبت عصر را 
به کل جلسات روز سه شنبه )شامل جلسه نهاوندیان و 

عراقچی( تعمیم داده است. 

مصوبه شورای معاونان صداوسیما بود
علاء الدین بروجردی، رییس کمیسیون سیاست 
حضور  عدم  مجلس:   ملی  امنیت  و  خارجی 
صداوسیما در نشست روز سه شنبه کمیسیون برجام 

هیچ ارتباطی به اعضای این کمیسیون نداشته و عدم 
حضور دوربین ها به علت مصوبه شورای معاونان 
صداوسیماست. این ادعای مسئولان رسانه ملی که 
به علت برنامه کمیسیون برجام مبنی بر عدم حضور 
اعضای تیم مذاکره کننده هسته ای در نشست های 
این کمیسیون، دوربین های صداوسیما دیگر حاضر 
نمی شوند، درست نیست، زیرا در نشست های آتی 
این کمیسیون نیز مسئولان تیم مذاکره کننده حضور 
خواهند یافت، حال آیا صداوسیما بار دیگر نمی خواهد 
اقدام به پوشش و پخش مشروح مذاکرات کند؟ ضمن 
آنکه آقایان نهاوندیان و عراقچی هر دو در مذاکرات 

حضور داشتند.

 

شائبه سیاسی کاری صداوسیما 
وجود دارد

غلامرضا تاجگردون، نماینده اصلاح طلب مجلس 
و عضو کمیسیون برجام: قطعا کمیسیون برجام 
هیچ مخالفت یا درخواستی را بابت عدم حضور 
صداوسیما در نشست های این کمیسیون نداشته، 
بلکه رسانه ملی در این حوزه سلیقه ای عمل کرده 
است. کمیسیون برجام نه درخواست پخش و نه 
درخواست عدم پخش مشروح مذاکرات برجام را 
از صداوسیما داشته است، از این رو پخش مشروح 
نشست های کمیسیون برجام به تشخیص مدیران 
صداوسیما بوده و عدم پخش نشست روز سه شنبه 

کمیسیون نیز به تشخیص مدیران آن بوده است. به 
نظر من، مدیران صداوسیما با این اقدامات تعمدا یا 
سهوا شائبه سیاسی کاری را ایجاد کرده اند، از این رو 
صداوسیما یا باید این کار را شروع نمی کرد و حال 
کار این پروژه کلید خورده، می بایست تا پایان آن را 
ادامه می داد. صداوسیما در این رابطه باید اقدامات 
شفاف سازی را انجام دهد، در غیر این صورت این 

رویکرد رسانه ملی در ذهن مردم می ماند.

صداوسیمایی ها خودشان نیامدند
محمدمهدی زاهدی، عضو جبهه پایداری و عضو 
کمیسیون برجام: کمیسیون برجام از حضور رسانه 
ملی و پوشش مذاکرات استقبال می کند، اما عدم حضور 
دوربین ها در نشست روز سه شنبه کمیسیون، به علت 
تصمیمات مدیران صداوسیما بوده و کمیسیون هیچ 
مصوبه و درخواستی برای عدم حضور صداوسیما 
نداشته است. پخش مسائل کمیسیون برجام بسیار 
خوب بود، زیرا موافقان و مخالفان مطالب خود را 
بیان کردند و ابهامات اعضای کمیسیون مطرح شد 
و پاسخ های مسئولان به رفع این مسائل کمک کرد. 
امیدواریم در ادامه هم صداوسیما اقدام به بخش 
مذاکرات کند؛ تا مردم در جریان جلسات کمیسیون 
برجام قرار گیرند، از این رو، در صورت تحقق آن در 
تمام کشورها و میان مردم یک همدلی و همزبانی نسبت 

به برجام پیدا خواهد کرد.

صداوسیما همواره با مسائل سیاسی 
برخورد می کند

برجام:  کمیسیون  عضو  حقیقت پور،  منصور 
به طور حتم اگر قرار بود که نشست های کمیسیون 
برجام پخش شود، می بایست تمام نشست ها پخش 
می شد، اما صدا وسیما نسبت این مسئله گزینشی 
عمل کرد. به نظر من، خود صدا وسیما همواره با 
مسائل سیاسی برخورد می کند، اینجا هم می شد که 
به گونه ای رفتار کند که شائبه سیاسی کاری مطرح 

نشود.

اخبار دولت

تسلیت رهبری درباره پدر جهان آرا
رهبر معظم انقلاب اسلامی، درپی رحلت مرحوم 
آقای حاج سید هدایت الله جهان آرا، پدر سه شهید 
جهان آرا پیام تسلیتی صادر کردند. در این پیام آمده 
است: »درگذشت مرحوم مغفور آقای حاج سید 
هدایت الله جهان آرا، مرد مؤمن غیور و صبور، 
و پدر سه شهید سرافراز را به خانواده  گرامی و 
دوستان و وابستگان ایشان و به همه مردم عزیز 
خرمشهر تسلیت عرض می کنم. این انسان خدوم 
و پرتلاش که فرزند نامدارش محمد جهان آرا 
در شمار ستارگان درخشان دفاع مقدس است، 
با صبر و ایمان عمیق و روحیه ی تلاشگر خود، 
یادهای گرامی و فراموش نشدنی از خود به جای 

گذاشته است، رحمت خدا بر او.«

برداشت از صندوق توسعه ملی
با اجازه رهبری

اول  معاون  جهانگیری،  اسحاق  ایسنا: 
و  مسائل  بررسی  جلسه  در  رئیس جمهور، 
مشکلات شهرستان زابل به اظهارات برخی 
از منتقدان در مورد استفاده دولت از پول های 
صندوق توسعه ملی پاسخ داد و گفت: »دولت 
فقط 10 میلیارد دلار با مجوز رهبری و برای منابع 
آب و خاک از صندوق توسعه ملی برداشت کرده 
است. دولت متعهد شده که این پول را به عنوان 

وام برداشت کرده و آن را به صندوق بازگرداند.«

تیم ظریف به نیویورک می رود
ایسنا: تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان دوشنبه 
هفته جاری راهی نیویورک می شود. قرار است 
تیم های مذاکره کننده هسته ای ایران و 1+5 پس از 
دو ماه در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل درباره 
آخرین تحولات سیاسی، حقوقی، فنی و اجرایی 
برنامه جامع اقدام مشترک رایزنی کنند. این اولین 
دیدار مقامات مذاکره کننده ایران و 1+5 است که 

پس از توافق وین صورت می گیرد. 

سخنرانی رهبری
 برای یک عمر ما کافی بود

ایلنا: آیت الله محمدتقی مصباح یزدی در دیدار با 
اعضای شورای مرکزی اتحادیه جامعه اسلامی 
دانشجویان، ضمن هشدار نسبت به نقشه ها 
و فعالیت دشمنان و بدخواهان برای تضعیف 
ولایت فقیه گفت: »سخنرانی رهبر معظم انقلاب 
در جمع فرماندهان سپاه پرُ از رمز و کلید واژه بود 
که اگر این رموز و کلید واژه ها کشف شود خواهید 
دید که این سخنرانی برای یک عمر کافی خواهد 
بود. یکی از نعماتی که خداوند به طور اختصاصی 
به جامعه و مردم ما بخشیده است وجود مبارک 
رهبر معظم انقلاب است و همیشه باید چشم و 

گوش ما متوجه سخن رهبری باشد.«

روزنامه بهار منتشر شد
ایرنا: روزنامه »بهار« پس از دو سال تعطیلی 
از دیروز بر روی گیشه مطبوعات در کنار سایر 
نشریات قرار گرفت.  به گفته سعید پورعزیزی، 
 16 روزنامه  این  در  روزنامه،  مدیرمسوول 
صفحه ای که رویکرد اصلاح طلبی دارد، علاوه بر 
ایجاد تغییراتی در فرم و صفحه آرائی، صفحاتی 
به نام کوچه بهار و مطالب مورد علاقه نسل جوان 

ایجاد شده است.

کارگزاران صاحب نشریه می شود
ایسنا: مسئول روابط عمومی حزب کارگزاران 
انتشار  سازندگی اعلام کرد: »پیگیر مقدمات 
و  هستیم  کارگزاران  حزب  برای  نشریه ای 
امیدواریم در آینده نزدیک این امر، عملی شود.« 
اکبر منتجبی افزود: »پیش از این، اخبار مربوط به 
حزب کارگزاران در ویژه نامه های دوهفته یک بارِ 
نشریه صدا و با نام »عصر جدید« منتشر می شد اما 
در حال حاضر به دنبال این هستیم که اگر بتوانیم 
نشریه ای را برای خود حزب در نظر بگیریم 
و در این خصوص کارهای مقدماتی را انجام 
داده و امیدواریم در آینده نزدیک این نشریه را 
منتشرکنیم. نشریه ای که پیگیر تأسیس آن هستیم، 
یک نشریه ی تازه خواهد بود و احتمالاً به صورت 
هفتگی منتشر خواهد شد و در حال حاضر به 
دنبال راه اندازی مجدد روزنامه های »کارگزاران« 

و »هم میهن« نیستیم.«

اجرای طرح تحول سلامت 
مهمترین اقدام دولت پس از 

بازگرداندن آرامش به جامعه است

مراسم  در  دیروز  رئیس جمهور  اول  معاون 
افتتاحیه بیمارستان 140 تخت خوابی تامین 
میلاد  بیرجند)  عباس  ابوالفضل  اجتماعی 
3( با بیان این که »اجرای طرح تحول سلامت 
مهمترین کاری است که دولت یازدهم پس از 
بازگرداندن آرامش به جامعه انجام داده است« 
به اقدامات دولت در حوزه سلامت و بهداشت 
اشاره و خاطرنشان کرد: »همزمان با اجرای طرح 
تحول سلامت طرح دیگری اجرا شد که طی آن 
افراد فاقد بیمه تحت پوشش بیمه درمانی قرار 
گرفتند. در جریان این طرح وزارت کار در مدتی 
محدود بیش از 9 میلیون نفر از افراد فاقد بیمه 
را تحت پوشش بیمه درمانی قرار داد و امروز 
می توان گفت که تقریبا همه مردم تحت پوشش 

بیمه قرار گرفته اند.« 

فرسودگی سازمانی در تأمین اجتماعی
مدیریت  به  اشاره  با  جهانگیری  اسحاق 
سازمان تامین اجتماعی در دولت های نهم و 
دهم خاطرنشان کرد: »سازمان تامین اجتماعی 
نماد سازمانی است که در دوره ای از عمر خود 
دچار فرسودگی سازمانی شد. در مدیریت 
کشور در مقطعی مدیریت به جای آرام کردن 
فضا برای فعالیت،  فضا را متشنج می کرد که 
حتی این تشنج به سران قوا نیز می رسید. در 
آن مقطع دولت رئیسی برای سازمانی به طور 
مثال سازمان تامین اجتماعی تعیین می کرد 
ولی نهاد دیگری این انتصاب را خلاف قانون 
اعلام می دانست. نهاد دیگری نیز وزیری را که 

این انتصاب را انجام داده بود استیضاح می کرد 
و بدین ترتیب یک فرسودگی سازمانی در 
این سازمان اتفاق می افتاد.« وی با اشاره به 
اظهارات برخی مبنی بر این که »نباید دیگر 
راجع به گذشته صحبت شود«، خاطرنشان 
کرد: »گاهی اوقات دوستان می گویند که دیگر 
اما برخی  به گذشته صحبت نشود،  راجع 
مسائل مزمن حل نشده از گذشته باقی مانده 
است و ده ها و حتی صدها سال هم که طول 
بکشد، مسائل مزمن حل نشده از گذشته باید 
گفته شود. کسی نباید از تکرار برخی مسائل 
حل نشده مربوط به گذشته ناراحت شود. 
منافع ملت را نمی توان برای خوشایند افراد 

فدا کرد.«

بابک زنجانی گردن کلفتی می کند
معاون اول رئیس جمهور همچنین با اشاره به 
پرونده اقتصادی بابک زنجانی با تاکید بر اینکه 
»بابک زنجانی در مقطعی دو میلیارد و 700 
میلیون دلار پول دریافت کرده و دیگر آن را 
پس نداده است«، خاطر نشان کرد:»او تاکنون 
یک سال است که در زندان به سر می برد اما با 
گردن کلفتی هیچ گاه این پول ها را پس نداده 
است. این آقا در مقطعی به تامین اجتماعی 
پیشنهاد داد که به امضای خرید شرکت های 
این سازمان 4 میلیارد و 200 میلیون یورو پول 
می پردازد و طبق توافقی که در این زمینه انجام 
گرفته است، این مبلغ را به صورت فرضی و بر 
روی کاغذ پرداخت می کند و چک تضمینی 
به معادل مبلغ 17 هزار میلیارد تومان از تامین 
اجتماعی دریافت می کند. او این چک را به 
تامین  سازمان  است.  بازنگردانده  سازمان 
کارکرد  حوزه  از  مقاطعی  در  اجتماعی 
خود خارج شد و چنین سازمانی که باید به 
ضعیف ترین و مستضعف ترین افراد جامعه 
کمک کند در مقطعی دچار چنین مشکلاتی 
شد.« وی با اشاره به اقدامات دولت یازدهم 
در بازگرداندن آرامش به کشور تاکید کرد: 
»یکی از افتخارات دولت یازدهم بازگرداندن 
آرامش و ثبات به کشور برای آن بود که نهادها 
به وظایف خود عمل کنند، همان طور که اکنون 
از  دیگر سازمان هایی  می کنید  نیز مشاهده 
جمله تامین اجتماعی در آرامش کار خود را 

انجام می دهند.« 

چرا دوربین ها نیامدند؟
واکنش ها به عملکرد دوگانه صداوسیما در پوشش جلسات کمیسیون برجام ادامه دارد

گزارش سیاسی روز

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی بعد از ظهر امروز در جلسه کمیسیون ویژه برجام 
حضور می یابد. یوکیا آمانو که قرار است به ایران سفر کند، ساعت 14 فردا یکشنبه مهمان 
ویژه کمیسیون بررسی برجام خواهد بود. وزارت امور خارجه طی نامه ای این موضوع را 
به کمیسیون برجام اعلام کرده است. . آژانس بین المللی انرژی اتمی هم با انتشار بیانیه ای 
اعلام کرد: »مدیرکل آژانس قرار است روز یکشنبه با مقامات ایرانی دیدار و گفت وگو داشته باشد. این 
دیدارها قرار است روی ادامه همکاری میان آژانس و جمهوری اسلامی در چارچوب نقشه راه برای 
شفاف سازی در خصوص فعالیت های هسته ای حال و گذشته ایران متمرکز باشد.« ایران و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در 23 تیر ماه بر سر یک نقشه راه به توافق رسیدند که بر اساس آن قرار است تمام 
مسائل باقیمانده درباره  فعالیت های هسته ای حال و گذشته ایران تا پایان سال جاری میلادی حل و فصل 

شود.

اظهارات متناقض درباره زمان ارائه گزارش برجام
در حالیکه علاء الدین بروجردی، رییس کمیسیون سیاست خارجی مجلس، از ارائه گزارش نهایی 
کمیسیون برجام در هفته آینده به صحن مجلس خبر داده؛ یک عضو جبهه پایداری گفته که زمان 
ارائه گزارش معلوم نیست. بروجردی دیروز به خبرگزاری مجلس گفت: »اعضای این کمیسیون 
در تلاش هستند، تا با برگزاری جلسات متعدد در هفته جاری، گزارش نهایی برجام را تا هفته آینده 
به صحن علنی مجلس ارائه کنند.« اما در مقابل، محمدمهدی زاهدی به خبرگزاری ایلنا با تاکید بر 
اینکه »هنوز زمان ارائه گزارش کمیسیون برجام به مجلس، مشخص نشده«، تصریح کرد: »آنچه 
درخصوص ارائه گزارش در دهه نخست مهرماه مطرح می شود، هنوز قطعی نیست. توافق های 

اولیه انجام شده و درطول هفته، زمان قطعی ارائه گزارش به مجلس اعلام خواهد شد.«

حضور آمانو در جلسه امروز کمیسیون برجام

1

ایرنا: در جریان مذاکرات هسته ای و گفت وگوهای رسانه ای پیرامون آن در میان همه اظهارنظرهای 
دیپلماتیک، شاید درک یکی از همه سخت تر بود؛ دفاع گاه و بیگاه »سید عباس عراقچی« عضو 
ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای ایران از صداوسیما.  آخرین بار وقتی خبرنگار روزنامه ایران 
از او درباره خط تبلیغی رسانه ملی پرسید، پاسخ داد: »خیلی ها معتقدند ) صداوسیما( از مرز 
بی طرفی خارج شده است و جالب آن که موافقان و مخالفان هر دو چنین ادعایی دارند... به نظر 
من صداوسیما تلاش خود را کرده که نقش بی طرف در این قضیه بازی کند. موضوع هسته ای به 
یک مساله روز جامعه تبدیل شده و مورد بحث جدی موافق و مخالف قرار گرفته و طبیعی است 
که صداوسیما به عنوان یک رسانه ملی تلاش کند هر دو وجه قضیه را نشان دهد.« شاید عراقچی 
پیش بینی سوال بعدی را هم کرده بود، چون ادامه می دهد: »البته نمی شود گفت کار این رسانه 
بی نقص بوده است، حتما نقاط ضعف و اشتباهاتی داشته که اتفاقا در مورد خود من هم چند 
بار اتفاق افتاد، ولی هیچ وقت نتوانستم به خودم بقبولانم که قصد و غرضی در کار بوده است.« 
هضم این جملات برای هر خبرنگاری دشوار است. حتی اگر خودتان را جای او بگذارید و 
مصاحبه های پی در پی را نقطه قوت صداوسیما بدانید باز هم بعید به نظر می رسد نقاط ضعف 
از چشمان دیپلماتی چون عراقچی پنهان مانده باشد. با این حال، بحث و جدل ها در کمیسیون 
برجام در مجلس کاری کرد که جملاتی نادر از زبان دیپلمات های ارشد بشنوید، نه تنها عراقچی 
که »علی اکبر صالحی« مرد آرام انرژی هسته ای هم حرف هایی زد که شاید هرگز تکرارش نکند. 
عراقچی در یکی از جلسات کمیسیون برجام که از صداوسیما پخش می شد، گفت: »این قدری که 
صداوسیما برای این موضوع، موضوعی که هنوز تمام نشده و در جریان است مصاحبه و فیلم و 
مستند )پخش کرده(؛ وسط مذاکره مستند شطرنج با گرگ ها پخش کرد، یعنی مذاکره کنندگان ما 
اینقدر خرند که رفتند با گرگ ها شطرنج بازی می کنند. ببخشید من اینطور صحبت می کنم چون 
این ها همه احساسی بود که به تیم منتقل می شد. یعنی شما سربازانی را خط جلو فرستاده بودید که 
مرتب از پشت کتک می خوردند.« در این هنگام صدای یکی از نمایندگان می آید که توجیه می کند 
مقصود کار سخت مذاکره کنندگان بوده است. عراقچی پاسخ می دهد: »نه ... شطرنج با گرگ ها 
یعنی شما یه خرده عقلت کمه!« سوای استقبالی که افکار عمومی از این سخنان می کند، احتمالا 
عراقچی دیگر این جملات را تکرار نخواهد کرد. ولی همین یک بار شنیدن را هم باید اولا مرهون 

نمایندگان منتقد دولت در کمیسیون برجام و سپس صداوسیما باشیم. 

بهروز نعمتی، سخنگوی پیشین هیات رییسه مجلس و از اعضای شاخص فراکسیون پیروان ولایت 
)نمایندگان حامی علی لاریجانی(، از چهره های خبرساز جلسات کمیسیون ویژه بررسی برجام در 
مجلس بود. او با حضور در یکی از جلسات آخر این کمیسیون از عملکرد سیاسی آن انتقاد کرد و در 
آخر هم چشمکی برای تیم مذاکره کننده ایرانی زد که بازتاب های زیادی به همراه داشت. نعمتی دیروز 
در گفت وگو با پایگاه اطلاع رسانی جماران توضیحات مفصلی دراین باره داد که نکات اصلی آن، از 

این قرار است:
  من سئوالاتی درباره حضور آقای جلیلی در جلسات داشتم. به نظر من موضوع مذاکرات هسته ای 
موضوعی مهم، فراجناحی و فراقوه ای است و متعلق به کل نظام است. اینکه کسی بیاید از این نمد برای 
خودش کلاهی ببافد را برنمی تابیم و کسی به آن شخص اجازه چنین کاری نخواهد داد. 6 سال از 12 
سال مذاکرات هسته ای را آقای جلیلی و تیمش انجام داده اند. در همان دوره آقای جلیلی در خیلی از 
مقاطع مانند آلماتی می توانستیم به نتیجه برسیم که دلایل نشدنش را باید پاسخگو باشند و این یک 

سئوال جدی است.  آقای جلیلی چه پاسخی دارند که به ملت و تیم مذاکره کننده بدهند؟
   من با نحوه چیدمان ترکیب کمیسیون برجام از اول مخالف بودم و به نشانه اعتراض یک جلسه را 
هم ترک کردم. مبنای 5+5+5 را من از ابتدا قبول نداشتم، چون وزن فراکسیون رهروان بیش از 5 سهمیه 
بود و از طرفی اینکه 5 نفر به عنوان محور انتخاب شوند را هم من قبول ندارم. با این کار چند نفوذی از 
داخل فراکسیون رهروان در آمد. ما متاسفانه در فراکسیون رهروان به کسی رای دادیم که امروز نفوذی 

است و از رای اعضای فراکسیون سوء استفاده کرد.
   ما تذکرات متعددی را به آقای دکتر زاکانی داده ایم. در ماده 72 آیین نامه مجلس اعلام شده که غیر 
از رییس مجلس، همه نمایندگان می توانند در کمیسیون های مشترک حضور پیدا کنند و اظهارنظر 
کنند، اما حق رای ندارند. متاسفانه دوستان، قسمتی که در این نامه گفته می شود نمایندگان می توانند در 
جلسات حضور پیدا کنند را می بینند، اما قسمتی که گفته می شود حق اظهارنظر هم دارند را نمی بینند 
و من تا الان بیش از 5 بار این تذکر را به آقای زاکانی دادم که شما دارید بحث »نماینده تر« را مطرح 
می کنید و از ابتدای شروع کار مجلس هم اعلام کردیم که کسی بر دیگری برتری ندارد و نباید بعضی ها 

نماینده تر باشند.
   بعد از تذکرات من، سایت های منتسب به یک طیف خاص اعلام کردند که نعمتی دنبال جنجال 
است. پشت چشکمی هم که به آقای عراقچی در جلسه اخیر زدم واقعا هیچ نیتی نبود. اینکه چشمکی 

بخواهد با هدف زده شود؛ بینی و بین الله واقعا اینگونه نبوده است.

                                      واکنش عراقچی 
به مستند تلویزیونی  شطرنج با گرگ ها

                                      ناگفته های نماینده حامی لاریجانی
 از کمیسیون برجام


